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گروه شهرســتانها - علیرضا لرک: شاید 
اگر این روزها در مورد جاده ای پرخطر در بیخ 
گوش پایتخت صحبت کنیــم برای خیلی ها 
تعجب برانگیز و باورنکردنی باشد. اما چه باور 
کنیــم یا نکنیم، جــاده ای در همین پایتخت 
وجود دارد که در بین اهالی آن به جاده مرگ 

معروف شده است.
گلحصار نام روستایی است در پنج کیلومتری 
شــهرری و از توابــع بخش کهریــزک که با 
جمعیتــی حــدود 20 هزار نفر با مشــکلات 

بسیاری دست به گریبان است. 
یکی از این مشــکلات جاده روستا است که به 
علت عرض کم، نبود روشــنایی مناسب، نبود 
گاردیل و آســفالت نامناسب سالیانه صدمات 
جانــی و مالی را به مردم این روســتا تحمیل 

می کند. 
پیگیری برای تعریض و ایمن سازی این جاده 
از سالیان دور مورد درخواست اهالی بوده است 
تا اینکه ســال 1399 کلنــگ تعریض آن به 
زمین خورد تا ساکنین این روستا به آینده آن 
امیدوار شوند. اما این کلنگ زنی داستانی تازه 
برای جاده گلحصار ایجاد کرد و می توان گفت 

تغییری برای بهبود اوضاع ایجاد نکرد. 
جــاده گلحصار جزو معدود جاده های پایتخت 
است که متولیان بسیاری دارد و همین مساله 
باعث شده تا عدم هماهنگی میان دستگاه های 
متولی و پاســکاری آنها این پروژه را با تاخیر 

بسیار روبرو کند. 
از ابتدای بزرگراه شــهید رجایــی که ورودی 
جاده گلحصار است، تا ریل راه آهن در اختیار 
شهرداری منطقه 20 تهران است که بی تفاوتی 

این شهرداری به این جاده بسیار تعجب برانگیز 
است. در این قســمت آسفالت به هیچ عنوان 
شــرایط مســاعدی ندارد و با توجه به عبور و 
مرور خودروهای ســنگین جــاده با چاله های 

بسیاری روبرو است. 
در کنــار جاده نخاله های ســاختمانی فراوان 
دیده می شود و نبود گاردیل و همچنین عدم 
رعایت حریم جاده روستایی از دیگر معضلات 
این بخش است. متاســفانه شهرداری منطقه 
20 در این بخش هیــچ حرکت مثبتی انجام 
نداده و علی رغم پیگیری های بســیار جاده هر 
روز در این بخش شرایط سابق خود را از دست 
می دهد و شــهرداری منطقه 20 تنها به چند 

لکه گیری کوچک اکتفا می کند. 
از ریل راه آهــن تا کانال آب در دســت اداره 
راه و شهرســازی اســت که این بخش بعد از 
کلنگ زنی ســال 1399 بخشی از آن تعریض 
و آسفالت مناسب برای آن در نظر گرفته شد. 
اما ادامه راه با چالشی عجیب روبرو شد. بخش 
قدیمی جاده توسط پیمانکار برای زیرسازی و 
آسفالت ریزی تخریب شد، اما پیمانکار به دلیل 
افزایش قیمت قیر از ادامه پروژه دست کشید 
و همچنــان این بخش بلاتکلیف اســت. رضا 
باقری مطلق رئیس شــورای این روستا نیز در 
این خصوص اعلام کرد که دهیاری و مجموعه 
شورای روستا به وظایف خود در این خصوص 
عمل کرده و تمام هزینه تعریض جاده را نیز به 
پیمانکار پرداخت کرده است، اما پیمانکار این 
طرح به دنبال سهمیه قیر رایگان است تا بتواند 

هزینه های خود را کاهش دهد. 
سوالی که در این خصوص می توان پرسید آن 

است که چگونه قراردادی با پیمانکار این پروژه 
بســته شده اســت که به این راحتی می تواند 
ترک فعل کند و پروژه را بدون پرداخت ضرر و 
زیان رها کند؟ پروژه ای که باید سال گذشته در 
تابستان به اتمام می رسید هم اکنون بلاتکلیف 
رها شده اســت و بخشی از جاده به امان خدا 
رها شده و همین مســاله تغییری در تعریض 
آن به وجود نیاورده است و خودروهای عبوری 
همچنان با یک جاده دو طرفه و پرخطر روبرو 
هستند و ماهی دو یا سه تصادف منجر به جرح 
و ضررهای مالی بسیار از آن گزارش می شود. 
بخش بهینه شــده این جــاده نیز از نور کافی 
برخوردار نیست و متاسفانه روشنایی برای باند 
پرتردد در نظر گرفته نشــده اســت و تنها به 
چراغ های کم سویی که در سمت جاده تخریب 
شــده وجود دارد اکتفا شده است. این تاریکی 
باعث شده تا در شــب این جاده پرخطرتر از 

گذشته باشد.
اما بخش کانال آب تا ورودی روســتا نیز گفته 
می شــود در اختیار دهیاری و شــورای روستا 
است که این بخش نیز با مشکل آسفالت، عدم 
تعریض و همچنین عدم رعایت جاده روستایی 

در کناره ها روبرو است. 
تمام مشکلات این جاده در حالی است که در 
چند وقت اخیر وزیر کشــور، نماینده مجلس 
شــورای اســلامی، فرماندار ویژه شــهرری، 
مسســولین پلیس راهور و... از این جاده عبور 
کرده انــد و تعیین وضعیت نشــدن آن باعث 

تعجب است. 
ســال گذشــته جلســات متعــددی نیز در 
بخشــداری کهریزک با حضور تمــام عوامل 

برگــزار شــد و حتی تقســیم کار نیز صورت 
گرفت، اما این جاده همچنان در بلاتکلیفی به 
سر می برد و هنوز هیچ کار عملیاتی بر روی آن 

صورت نمی گیرد. 
در پایان باید به این نکته اشــاره کرد که دود 
طولانی شــدن تعریض و بهینه ســازی جاده 
پرخطر گلحصار تنها و تنها به چشم ساکنین 
این روســتا خواهد رفت و ما همچنان شاهد 

خسارات جانی و مالی بر اثر تصادفات این جاده 
خواهیم بود. 

مســوولین ایــن حــوزه یعنــی اداره راه و 
شهرسازی، شهرداری منطقه 20 و بخشداری 
کهریزک هرچه سریعتر باید تکلیف این جاده 
را مشــخص کنند تا مردم محروم این روستا 
بیشتر از این چوب عدم هماهنگی و بی تعهدی 

آنها را نخورند.

نگاهی به وضعیت نامناسب جاده گلحصار

ضررهایمالیوجانیبهمردمدرسایهبیتعهدی
خطر سیل روستاهای آذربایجان غربی را

 تهدید می کند
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار آذربایجان غربی گفت: اســتان از نظر 
اجرای طرح هادی در کشــور جایگاه خوبی ندارد.یاســر رهبــر دین دیروز در 
مراســم تودیع و معارفه مدیر کل بنیاد مســکن آذربایجان غربی که در سالن 
جلسات اداره برق برگزار شد، افزود: در حال حاضر در  3۵درصد از روستاهای 
اســتان طرح هادی اجرا شده که نسبت به متوسط کشوری که ۵2درصد است 
، عقب مانده هســتیم.وی با اشاره به اینکه 3۶درصد جمعیت آذربایجان غربی 
را جمعیت روســتایی تشــکیل می دهد، تصریح کرد: با این وجود متاســفانه 
نگاه ویژه ای در بخش اجرای طرح هادی و تزریق اعتبار به روســتاهای استان 
نشده است.رهبردین با اشــاره به اینکه آذربایجان غربی دارای 20۵۸روستای 
بالای 2۵خانوار اســت، خاطر نشــان کرد: از این تعداد 9۶۶روســتا نیازمند 
ســریع بازنگری طرح هادی هستند که اگر در کمترین زمان این طرح اجرایی 
نشــود شاهد مهاجرت به شهرها و گسترش حاشیه نشینی خواهیم بود.معاون 
هماهنگی امور عمرانی استاندار آذربایجان غربی اظهار کرد: عمران روستایی در 
روســتاهای استان باید جز اولویت های بنیاد مسکن مرکز قرار گیرد. رهبردین 
با اشــاره به اینکه آذربایجان غربی جز ۵ اســتان آبی کشور است، یاد آور شد: 
در کنار زلزله خیز بودن اســتان، با توجه بــه وجود 90 هزار کیلومتر رودخانه 
اصلی و فرعی ،خطر سیل نیز روستاهای استان را تهدید می کند که باید بنیاد 
مسکن در بحث احداث دیوار ســاحلی توجه جدی داشته باشد.وی ادامه داد: 
با توجه به شــرایط استان نیازمند نگاه ویژه و رســیدگی بهتر از مرکز در امر 
نوســازی، بازسازی روستاهای استان هســتیم.به گزارش ایسنا، در ادامه حکم 
انتصاب برزگر به عنوان مدیر کل بنیاد مســکن آذربایجان غربی به وی اعطا و 

از زحمات بدلی قدردانی شد.

۱۰۰ هزار تن کیوی در آستانه پوسیده شدن
به گفته برخی از کیوی داران اســتان گیــلان، بیش از 100 هزار تن کیوی در 
۸۵ سردخانه گیلان به دلیل عدم صادرات به کشور های هدف در حال پوسیده 
شدن است. به گزارش فارس، ایران جزو چهار کشور بزرگ تولیدکننده کیوی 
در دنیا محســوب شــده و این محصول به کشور های دیگر صادر می شود، زیرا 
کیفیت و ســلامت کیوی تولید شده در کشور قابل توجه است، ولی متاسفانه 
درختان کیوی در دو ســال اخیر آفت زده شده و سمی برای مبارزه با آفات به 
آن ها زده نشــده است.اســتان گیلان با تولید 210 هزار تن کیوی بزرگترین 
تولید کننده کیوی در کشــور است که در شهرستان های تالش و آستارا تولید 
شده و ۵0 درصد محصولات آن به کشــور های روسیه، آذربایجان، قزاقستان، 
آسیای میانه، هند، عربستان و اوکراین صادر می شود.اما اکنون به دلیل جنگ 
نظامی میان اوکراین و روسیه صادرات کیوی به برخی کشور ها با مشکل مواجه 
شــده، زیرا حدود 200 هزار تن کیوی باید در صادر می شــد که متأسفانه این 
میزان از صادرات محقق نشده و هر روز تعدادی از تولیدکنندگان خرد، کیوی 
تولیدی را در ســردخانه به امید صــادرات ذخیره می کنند و دولت هم در این 
خصوص اقدامی نمی کند.کارشناســان حوزه کشاورزی دلایل مختلفی را برای 
عدم صادرات کیوی به کشــور های هند، عربســتان، اوکراین و قزاقستان بیان 
می کنند به طوری که و به گفته رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی ایران، 
مرجوع کردن محموله کیوی از هند به دلیل آفت شپشــک سفید توت، باعث 
شد که این محصول در دست تولیدکنندگان داخلی بماند از سوی دیگر دولت 
حمایتی از تولیدکنندگان نکرد و حمایت از آن ها در ایران تاکنون در حد حرف 

باقی ماند و در عمل کمکی برای تسهیل صادرات صورت نگرفت.
رئیس اتحادیه محصولات کشــاورزی ایــران رضا نورانــی می گوید اگر روند 
صادرات در کشــور با مشکل سیاسی و غیرسیاســی مواجه شود اقدامی برای 
رفع مشــکلات آن ها از سوی مسؤولان دولتی صورت نمی گیرد، زیرا برای رفع 
مشــکل صادرات کیوی به هند مســؤولان از ابتدا باید وارد مذاکره می شدند 
که متاســفانه اقدامی در این زمینه صورت نگرفت.صادرات محصولات مختلف 
کشــاورزی در کشور باید هدفمند، تعریف شــده و با برنامه ریزی باشد، چون 
وقتی یک بازار را از دســت می دهیم نمی توانیم ظرف مدت کوتاه بازار دیگری 
را جایگزین آن کنیم و امروز بعد از دســت دادن بــازار اوکراین و هند باید به 
دنبال بازار های صادراتی جدید برای سال 1۴01 بود.به گفته نورانی، کیوی به 
کشــور های حوزه خلیج فارس صادر می شود، البته در گذشته نیز عربستان و 
بحرین جزو بازار های صادراتی ما محســوب می شد که این بازار ها نیز از دست 

دادیم و کیوی ایران از عربستان به سودان و از اوکراین به مولداوی می رفت.

افزایش مدارس برکت
 به 2 هزار مدرسه تا پایان سال

تعداد مدارس افتتاح و تکمیل شــده بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امام تا 
پایان ســال جاری به 2 هزار مدرسه می رسد.محمد ترکمانه، مدیرعامل بنیاد 
برکت از ســاخت 200 مدرسه جدید در ســال جاری خبر داد و افزود: به این 
ترتیب تعداد مدارس افتتاح و تکمیل شــده بنیــاد برکت در مناطق محروم و 
روستایی کشور تا پایان سال 1۴01 به 2 هزار مدرسه می رسد.مدیرعامل بنیاد 
برکت با اشــاره به فعالیت های این بنیاد در سال 1۴01 خاطرنشان کرد: بنیاد 
برکت در ســال جاری ساخت 200 مدرسه جدید با یک هزار کلاس درس را با 
اولویت جایگزینی با مدارس کانکســی در دستور ساخت دارد و 2 هزار میلیارد 
ریال برای این منظور اعتبار تخصیص داده اســت.ترکمانه تاکید کرد: با افتتاح 
این 200 مدرسه تعداد مدارس آماده بهره برداری و تکمیل شده برکت تا پایان 
ســال 1۴01 به 2 هزار مدرســه با 11 هزار کلاس درس می رســد.وی درباره 
اقدامات بنیاد برکت در حوزه ساخت مدرسه توضیح داد: بنیاد نسبت به ساخت 
2 هزار و 700 مدرســه با 1۴ هزار کلاس درس متعهد اســت که تا به امروز 
یک هزار و ۸00 مدرســه با 10 هزار کلاس درس افتتاح و تکمیل شده است.به 
گفته مدیرعامل بنیاد برکت، سهم این بنیاد برای ساخت 2 هزار و 700 مدرسه 
تعهد شده 12 هزار و 100 میلیارد ریال است که تاکنون 9 هزار و 1۵0 میلیارد 
ریال آن را پرداخت کرده اســت.ترکمانه با تاکید بر ســاخت مدارس برکت در 
مناطق محروم و کم برخوردار سراســر کشــور گفت: 3 هزار و 7۵0 روستا در 

سراسر کشور تحت پوشش فعالیت های مدرسه سازی بنیاد برکت قرار دارند.

اخبار کوتاه

مدیرکل حفاظت محیط زیســت هرمزگان گفت: تنها 20 
درصد پسماندهای شــهر بندرعباس دفن می شود و مابقی 
آن اغلــب به صــورت غیراصولی دفن می شود!ســال ها در 
روســتای قدیم جمال احمد به دلیــل آلودگی آب وخاک و 
هوا، کودکان، معلول به دنیــا می آمدند و زنان و مردانی در 
روستا زندگی می کردند که نه رزمنده جنگ تحمیلی بودند 
و نه هیچ وقت از آن حوالی رد شــده بودند اما پزشــکان به 
آن ها گفته بودند که شــیمیایی شده اند. همین افرادی که 
تمام سال های زندگی شان را در روستایی 300 ساله در 20 
کیلومتری غرب بندرعباس و در همسایگی مجموعه صنعتی 

هرمزگان گذرانده بودند.
آلودگی های منطقه که سلامت را از مردم گرفته بود، عاملی 
شد که دولت به مردم قول دهد اهالی این روستا را به مکانی 
دیگر و زمینی سالم برای زندگی منتقل کند. پیگیری های 
مداوم مردم و مســئولین روســتا، فعالان زیست محیطی و 
برخی رسانه های استانی و کشوری تا جایی ادامه پیدا کرد که 
بالاخره جابه جایی انجام و محل روستا به زمینی در نزدیکی 
دهستان تازیان منتقل شد.شاید در وهله نخست هنگام ورود 
به روستای جمال احمد بیش از هر چیز دیگری آنچه توجه 
مخاطب را جلب می کند بوی تعفن و صدای پارس سگ های 

ولگرد است؛ گویا موضوع آلودگی زیست محیطی که به عنوان 
دلیل اصلی جابجایی روستای جمال احمد به محل کنونی 

بوده، همراه همیشگی اهالی این روستا است.
برهمین اســاس به تازگــی مردم این منطقه با تشــکیل 
کارزاری در فضای مجازی با عنوان »درخواست رفع مشکل 
زیســت محیطی روستای جمال احمد بندرعباس بر اثر قرار 
گرفتن در پایین دست سایت پسماند شهرداری بندرعباس« 
خطاب به استاندار هرمزگان خواستار رسیدگی به وضعیت 

بغرنج این منطقه شده اند.
در متن کارزار مردم جمال احمد خطاب به مهدی دوستی، 

استاندار هرمزگان آمده است:
»همانطور که مستحضرید روســتای جمال احمد، از توابع 
بخش مرکــزی بندرعباس، با جمعیت بالــغ بر 1۵00 نفر 
در فاصله ۵00 متری پایین دســت سایت پسماند زباله های 
شهری شــهرداری بندرعباس قرار گرفته است. فاصله کم 
ســایت پسماند زباله با این روستا باعث شده تا همواره بوی 

ناخوشایندی در این منطقه به مشام برسد. 
همچنین دود ناشــی از سوزاندن زباله ها و هجوم سگ های 
بدون صاحب باعث اعتراض و نارضایتی شدید مردم جمال 
احمد شده است. ما امضاکنندگان کارزار حاضر، از حضرتعالی 

درخواست داریم در اسرع وقت به این موضوع رسیدگی کرده 
و با همراهی سایر مسئولان منطقه و سازمان محیط زیست، 

نسبت به رفع این معضل اقدام نمایید.«
در همین خصوص حبیب مسیحی تازیانی، مدیرکل حفاظت 
محیط زیست هرمزگان در گفت و گو با ایسنا، در خصوص 
مشکلات زیســت محیطی منطقه جمال احمد که سالیان 
متمادی مــردم این مطقه را مورد تهدید قرار داده اســت، 
افزود: از پســماند تولید شده در شهر بندرعباس و انتقال به 
ســایت پسماند شهری بندرعباس نیز تنها 1۵ تا 20 درصد 
پسماند انتقال داده شده بازیافت و مابقی آن دفن می شود.
وی با بیان اینکه حجم پسماند تولید شده بندرعباس روزانه 
۴00 تن است که میانگین 1.۵ کیلوگرم به هر نفر اختصاص 
دارد، عنوان کرد: قرار بود ۶0 درصد این پسماند تولید شده 
بازیافت شود و ۴0 درصد آن به صورت دفن اصولی صورت 
بگیرد اما اکنون شاهد هستیم ۸0 درصد آن دفن می شود و 

آن هم به صورت غیراصولی!
این مقام مسئول با اشاره به اینکه طبق قوانین و استانداردهای 
جهانی لندفیل های پســماند زباله ای پس از مدتی طولانی 
باید پلمب و به صورت منطقه ســبز درختکاری در بیایند، 
خاطرنشــان کرد: در حال حاضر هیچ سایت پسماندی در 

اســتان هرمزگان این خاصیت دفــن اصولی را ندارد به جز 
ســایت های حاجی آباد و بستک که جدید التاسیس بوده و 
صورت مهندســی نیز طراحی و ساخته شده اند.وی با بیان 
اینکه شیرابه های پسماندهای موجود در سایت پسماند شهر 
بندرعباس به دلیل عدم نفوذ، جاری شــده و مردم منطقه 
جمال احمد را در برخی مواقع به ویژه در شــرایط بارندگی 
مورد تهدیــد قرار می دهد، تصریح کرد: ممکن اســت این 
شیرابه ها آبگیرها، رودخانه های فصلی و حتی به دریا منتقل 

شوند و محیط زیست را مورد تهدید جدی قرار دهند.
مســیحی تازیانی با اشــاره به اینکه قرار اســت شهرداری 
بندرعباس در سالجاری نیز سایت مهندسی پسماند جدیدی 
در همیــن محل ایجاد کند، عنوان کــرد: امیدواریم هرچه 
زودتر این موضوع انجام شود تا شاهد باشیم مشکلات زیست 
محیطی کمتری مردم اطراف این سایت و زیست بوم شهری 

را مورد تهدید قرار دهد.
به گزارش ایسنا، متأسفانه روســتای جمال احمد با اینکه 
فاصله زیادی از شــهر ندارد اما از امکانات کافی و مناســب 
بهداشتی و درمانی برخوردار نیست و  خانه بهداشت موجود 
در آن، تجهیزات درمانی اش بســیار ابتدایی و ناچیز بوده و 

اصلًا پاسخگوی نیاز مردم روستا نیست.

نماینده مردم اهــواز در مجلس گفت: در حال 
حاضر وضعیت رودخانــه دز و کرخه طبق آمار 
اعلام شده پیش بینی می شود قطعا در ماه های 
آینده و بویژه تابســتان با کم آبی شدید مواجه 
شویم که قطعا این کم آبی در کیفیت آب شرب 
و کشاورزی و کشت تابســتانه کشاورزان تاثیر 
می گذارند.ســید کریم حسینی در گفت و گو با 
خبرنگار ایلنا، اظهار داشــت: نمایندگان استان 
خوزستان در رابطه با نگرانی های وضعیت کمیت 
و کیفیت آب شرب، کشاورزی و دغدغه هایی از 
بابت بعضی از اظهار نظرهای طرح انتقال آب این 
اســتان با وزیر نیرو جلسه داشتیم.وی افزود: در 
حال حاضــر وضعیت رودخانه دز و کرخه طبق 
آماری اعلام شــده پیش بینی می شود قطعا در 
ماه های آینده و بویژه تابستان با کم آبی شدید  
مواجه می شویم که  قطعا این کم آبی در کیفیت 
آب شرب و کشاورزی و کشت تابستانه کشاورزان 
تاثیــر می گذارند. نماینده مردم خوزســتان در 

مجلس ادامه داد: بر همین اســاس نشستی با 
وزیر نیرو داشــتیم و ابتدا در مــورد انتقال آب 
از سرچشــمه رودخانه های خوزستان از جمله 
کارون که مقدار آورد آبی این رودخانه حداقلی 
اســت صحبت کردیم که از اجــرای این طرح 
جلوگیری شود.حســینی عنوان کرد: مسئولان 
آبی ما  اگر بتوانند  آب شرب و کشاورزی مردم 
استان خوزستان را در حال حاضر با همین میزان 
آب موجــود تامین کنند هنر کرده اند و نباید به 
فکر طرح انتقال سرچشمه های آبی این استان 
باشند. بر اساس برخی شنیده ها طرح های انتقال 
آب اســتان دوباره در این موقع از ســال مطرح 
شده و  استان هایی مدعی اند که آب خوزستان 
باید از سرچشــمه هایی که طرحی غیراصولی و 
غیرکارشناسی است و پیوست زیست محیطی 
ندارند دوباره فعال شود که قطعا مشکلات استان 
خوزستان با اجرای این طرح بیشتر می شود. وی 
تصریح کرد:  اگر وضعیت آب اســتان به همین 

ترتیب ادامه پیدا کند  و مدیریت شــود با منابع 
آبی موجود استان  می شود تنش آبی کمتری در 
خصوص آب شرب در ۶ ماه نخست سال جاری 
داشــت.از طرف دیگر آب کشاورزی خوزستان 
در ماه های آینده مشــکلاتی را به دنبال خواهد 
داشت که در این باره با وزارت جهاد کشاورزی 
صحبت کردیم که بتواند هم کشت های جایگزین 
را در واقع اعلام کند و هم اینکه اگر  ممنوعیت 
کشــتی وجود دارد آن را با محدودیت کشــت 
مدیریت و  کشــت های جایگزین اعلام کند تا 
خسارت هایی که از این بابت کشاورزان می بینند  
جبران شود. حسینی گفت: اگر آب های موجود 
در سدهای استان مدیریت شود می توانیم نیمه 
سال جاری  را با مدیریت صحیح و جلوگیری از 
هدر رفت آب طی کنیم.  اما همیشه استان های 
جنوبی در مشکل کم آبی در ابتدای لیست قرار 
دارند چرا کــه آورد رودخانه ها تا به این مناطق 
برســد دچار کاهش شــدید می شــود و حتی 

میزان شــوری آب نیز بیشتر خواهد شد و این 
مناطق  دچار مشکل آب شــرب می شوند.وی 
اضافه کرد: اغلب شهرهای استان خوزستان در 
پایین دست شــهرها با مشکل آب کشاورزی و 
حق آبه مواجهند.نماینده مردم اهواز در مجلس 
افزود:  در نشستی که با وزیر نیرو داشتیم اعلام 
کردیم اگر حداقل آب  کشــاورزی، کشت های 
فصلی و آب شرب اســتان خوزستان  از لحاظ 

کمیت و کیفیت تامین شود هیچگونه اعتراضی 
هم در کار نخواهد بود  و در ســال های گذشته 
هم  مخالفت ها بیشــتر  به این دلیل بود که با 
وجود بارش های  بهتر و ذخایر آبی پشت سدها 
، اســتان باز هم با مشکل کم آبی مواجه بود که 
باید امســال با تدابیر بهتر  و بیشتر ورود کنیم 
تا در  فصل تابســتان  با مشکل تنش آبی روبه 

رو نشویم.

زنجان، با اشــاره به خطرجدی و خطرناک فرو 
نشست زمین در شهرستان های ابهر و خرمدره 
، تاکید کرد:مدیریت استان باید اقدامات بسیار 

سریع و توام دراین منطقه انجام بگیرد.
بــه گزارش ایلنا در ســال های اخیــر یکی از 
مشکلات اصلی مردم بویژه در استانهایی که با 
بحران کــم آبی مواجهند چگونگی تأمین  آب 
مورد نیاز بخش کشــاورزی و صنایع است که 
بنا به گفته بسیاری از کارشناسان این موضوع 
می تواند باعث درگیری های منطقه ای شود.در 
این بین با ورود به ســال های کم آبی و عوامل 
تشــدید کننده آن و نبــود مدیریت کافی در 
برداشــت از منابع  آبی وسفره های زیر زمینی 
اســتان شاهد فرو نشست زمین ها نیز خواهیم 
دید. نصراله عباســی، عضو هیأت علمی گروه 
زمین شناسی دانشــگاه زنجان، در گفت وگو 
با خبرنگار ایلنا، با اشــاره بــه وجود دو حوضه 
آبخیز اصلی دراســتان زنجــان، گفت: حوضه 
آبخیز قزل اوزن آبریز اصلی اســتان  است که 
بــه دریای خزر می ریزد و دیگــری خرّه رود و 

ابهر رود هستند که مجموعا جزء حوضه آبخیز 
ایران مرکزی هســتند، کوه هــای بلقیس در 
جنوب غربی اســتان تا رشته کوه های جنوبی 
)کوه های  سلطانیه( در استان و کوه های طارم 
که در نوار شمالی استان قرار دارند سرچشمه 
و منبــع تغذیه کننده این حوضه ها هســتند. 
عباســی،  به رخداد  تغییرات اقلیمی در ایران 
و تغییرات در منابع تغذیه کننده این حوضه ها 
به محدودیت شــدید بارش اشاره کرد و گفت: 
کمبود بارش باعث کاهش برداشت های سطحی 
آب و در حین حال افزایش برداشــت از منابع 
آب های زیرزمینی نیز شــده است.وی، با اشاره 
به فرآیند وارد شدن فشار نیروهای سطحی بر 
اثر برداشــت های بی رویه آب از طبقات فوقانی 
بر ســفره های زیرزمینی، گفــت: این نیروها 
بســته به نوع رســوبات و طبقات و لایه های 
زمین باعث فشرده تر شــدن رسوب آبخوان ها 
شــده و و منجر به حذف فضای بین ذره ای و 
در نتیجه نفوذ پذیری آبخوان ها می شــود که 
با برداشــت بی رویه و بدون مدیریت و کنترل 

باعث خسارات جبران ناپذیر می شود.  به گفته 
عباسی، برداشــت بی رویه آب، نبود مدیریت 
کافی و بارش نا کافی همچنین برداشــت های 
کنترل نشــده و بدون مدیریت در حوضه های 
آبخیــز زنجان، در۵ دهه  گذشــته در حوضه 
آبخیر ابهر رود، که آبخیز شــرقی استان است، 
زمانی آبهای زیر زمینــی رودخانه ابهر رود را 
تغذیه کرده و  در واقع ابهر رود یک زاینده رود 
بوده اســت که به دلیل حاصلخیز بودن خاک 
این منطقه از اســتان و کشت غالب غرق آبی 
در مزارع این شهرستان، متاسفانه با گسترش 
بی رویه حفر چاه های نیمه عمیق تا عمیق به 
صورت قانونی یا بعضا غیر قانونی باعث برداشت 
بی رویه آبهای زیر زمینی در این منطقه شدند 
که نه تنها خشــک شــدن ابهر رود را در پی 
داشته است بلکه امکان خطر بسیار جدی فرو 
نشست زمین ها را شاهد باشیم.عباسی، با اشاره 
به اهمیت فرونشست زمین در مراکز و مناطق 
شهری و با وجود تاسیسات و ابنیه ها در شهر ها 
و مناطق کشاورزی، تاکیدکرد: این موارد عمده 

ترین دلایل فرو نشست زمین شده است.
وی تاکید کرد: بدترین ضرر و زیان فرو نشست 
زمین برای سفره های منابع آبی، فشرده شدن 
لایه های زمین اســت که دیگر هیچگاه آبی در 
این لایه های نفوذ نخواهد کرد و آبخوانی در آنها 
تشــکیل نخواهد شد، در پی همین امر  شاهد 
جاری شــدن روان آب های ســطحی در روی 
زمین خواهیم بود.عباســی، با اشــاره به اینکه 

تنها راه چاره کنترل و مدیریت ســخت گیرانه 
بر روی برداشت آبهای زیر زمینی است، گفت: 
تغییر الگوی کشت از غرق آبی و روی آوردن به 
کشت های گلخانه ای باعث کاهش مصرف آب 
بدون تغییــر در تولید و تناژ محصول ضروری 
است.  این مسئول در استان، هدایت روان آبها 
در آبخیــز مناطق برای تغذیه ســفره های زیر 
زمینی را در  جلوگیری از خســارت های آینده 
مهم برشــمرد و گفت: این خسارت ها و یا فرو 
نشست ها در قسمتهای مختلف استان زنجان 
باهم فرق دارد.وی، با اشاره به ضخامت مناسب 
آبرفت ها در حوزه آبخیز ابهررود، یادآور شــد: 
این مناطــق دارای آبخوان خوبی بودند ولی با 
شد افزایش برداشت آبخوان های دشت ابهر در 

شرایط مطلوب نیست.
عباســی، با بیان اینکه ســطح ایستابی دراین 
منطقه به عمق بیشــتری افت داشــته است، 
تاکید کرد: افت سطح ایســتابی شدید دراین 
منطقه وجــود دارد. عضو هیــأت علمی گروه 
زمین شناسی دانشــگاه زنجان، با بیان اینکه 
مناطق غربی استان زنجان، ضخامت رسوبات 
برای ایجاد آبخوان ها کمتری و به طور نســبی 
متفاوت است، گفت: این مناطق روی رسوباتی 
قرار گرفته اند که عملا نفوذ ناپذیر هســتند و 
آن اندک آبهای زیر زمینی نیز با برداشــت به 
اتمام خواهد رسید، ولی انتظار نشست محلی و 
منطقه ای دراین مناطق است.عباسی، با اشاره 
به اینکه درقســمت های جنوبی استان یعنی 

در مناطقی از شهرســتان خدابنده) خرّه رود( 
آبخوان ها با بستر کربنات و آهک هستند، و در 
این مناطق  شاهد شــرایط متفاوت نسبت به 
مناطق دیگر اســتان هستیم برخی منابع آبی 
در این مناطق کارســتی بوده و آب مناسبی را 
درخود نگهداری می کنند، تاکید کرد: این آبها 
در اصطلاح آبهای استراتژیک هستند و  کیفیت 

آب بهتر و بالاتری دارند.
وی، با اشاره به ضرورت مدیریت سریع و اتخاذ 
تدابیر و نظارت و بر، مدیریت آبها، یادآورشــد: 
اگــر در این منطقــه چــاره ای در این زمینه 
نشود، این منطقه نیزشاهد شرایط و خسارات 
خاص خود  خواهد بود.عباسی، توجه به داده ها 
و نتایج را در این زمینه مهم دانســت وگفت: 
ضروری اســت در هر منطقه الگوی مدیریت 
آبخیزداری همان منطقه ارائه شود، امکان ندارد 
یک الگوی ثابتی برای کل مناطق استان در این 
خصوص ارائه داد.عضو هیأت علمی گروه زمین 
شناسی دانشگاه زنجان، با بیان اینکه وضعیت 
نوار شــمالی استان زنجان، وابسته به روان آبها 
و بارش های این منطقه است، افزود: این حوزه 
با شرایط بستر سنگی است  و انتظار خسارت 
کمتری از فرو نشست زمین دراین بخش نسبت 

به مناطق دیگر استان است. 
وی، با اشاره خطرجدی و خطرناک فرو نشست 
زمین در شهرستان های ابهر و خرمدره ،  تاکید 
کرد: باید مدیریت بسیار سریعی دراین منطقه 

انجام بگیرد.

مردم جمال احمد را دریابید

 تنها 2۰ درصد پسماند تولیدی شهر بندرعباس بازیافت می شود!

طرح انتقال سرچشمه های آبی استان خوزستان نباید اجرا شود

آغاز کم آبی شدید در خوزستان از ماه دیگر

آژیر خطر فرو نشست زمین در استان زنجان هم به صدا در آمد 

 ابهر و خرمدره در وضعیت بحرانی

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی   
نوبت اول

برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مســتقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وســیله مشــخصات املاک در دو نوبت به فاصله 1۵ 
روز جهت اطلاع عموم آگهی می گردد در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است 
در صــورت انقضــای مدت مذکور و عدم وصول و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی اســت در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض ســند مالکیت طبق مقررات صادر خواهد شــد صدور 

سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست صادره سنندج
1- ششــدانگ یک باب ساختمان بنام خانم سعادت صالحی فرزند عبدالباقی صادره سنندج تحت پلاک 
۴0۴0 فرعی از ۴ اصلی بخش 10 منطقه 2 ســنندج به مســاحت 1۸۴/2۸ مترمربع جزء نسق زارعانه 

شماره 1230۴ مورخه 13۴۴/1/1۶ به نام محمود عزیزی به آدرس سنندج روستای حسن آباد
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/2/6

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/2/21
رئیس ثبت اسناد منطقه 2 سنندج – لطف الله فلاحیم/الف: 1557     

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان ذیل تایید 
گردیده لذا بدین وســیله مشــخصات املاک در دو نوبت به فاصله 1۵ روز جهت اطلاع عموم آگهی می گردد در صورتی که اشخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم نمایند و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض سند مالکیت طبق 

مقررات صادر خواهد شد صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست صادره سنندج
1- ششــدانگ یک باب خانه بنام آقای امیر رجبی حســین آباد فرزند نگهدار صادره سنندج تحت پلاک 31۴ فرعی از 10۸1 اصلی 
بخش یک منطقه 2 ســنندج به مســاحت ۸1/21 مترمربع خریداری برابر بیع نامه از آقایان اشــرف رسولی و شورش سیدکریمی به 

آدرس سنندج حاجی آباد  م/ الف: 1559
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/2/6

هیوا احمدیان- رئیس ثبت منطقه 2 سنندجتاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/2/21

اعلام مفقودی
پروانه اشتغال به کار مهندسی شخص حقیقی بنام اینجانب 
علی محمدی راوری به شماره عضویت 10301۵۸07، شماره 
پروانه اشتغال بکار 1030013۶0۵ با کد ملی 00۴۶۶۵۴13۵ 
فرزند جواد که تا تاریخ 139۶/۶/۶ دارای اعتبار می بوده مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.


